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Kedves testvéreim a Krisztus által! 

Az ószövetség alapvetően arról szól, hogy a bűnbeesés után Isten utána kellett, hogy nyúljon 

az eltévedt emberiségnek, és ebben egy idő után felhasznált egy népet, a zsidó népet.  

A zsidó nép az idő múlásával annyira beleélte magát ebbe az „Isten kiválasztott népe” 

szerepbe, hogy a prófétáik nem győzték a népet kijózanítani, hogy ez a lelki beállítódás 

önmagában semmi jóra nem vezet, mert a zsidó vallás büszke hívei közül igen sokan a hamis 

teológiáikkal, téves közgondolkodásukkal sokszor inkább csak eltakarták az igaz Istent és nem 

hozzávezetők voltak.  

Jóllehet, a prófétákat általában kivégezték, vagy legalábbis igyekeztek elhallgattatni, mégis 

évszázadokkal később ezekből már rendszerint pozitív hősöket faragott a népemlékezet, és a 

hivatalos vallási vezetők ideológiája is. 

Mindeközben Dávid király alapján, aki némiképpen a mi Mátyás királyunk és István 

királyunk ötvözete volt a zsidók szemében, nos Dávid királysága alapján az azt követő 

korokban egyre inkább elterjedt az a prófétai és népi nézet, hogy lesz majd egyszer egy 

csodálatos zsidó Istenkirály, aki helyreállítja Izráelt a maga küldetésében és ott minden jó lesz 

majd.  

És ezzel megérkeztünk mai igénkhez, hogy Keresztelő János ezt a Messiást hirdette meg, az 

ő eljövetelét, hogy napokon belül meg fog érkezni az Istenkirály, a szent olajjal felkent, aki 

előtt torz hittel nem lehet majd megállni, ezért hát térjen meg mindenki a bűneiből, hogy majd 

tiszta szívvel találkozzon a Messiással.  

Ez az ige arra tanít, hogy a Krisztussal való találkozás előtt célszerű, ha van, aki annak 

meghirdetője. Kell legalább 1 valaki, aki bizonyságot tesz róla akár szavakkal, akár tettekkel. 

Ez a tanúságtétel nem azonos azzal, hogy valaki nagyon rendes ember, mert nem ettől volt Jézus 

olyan karakteres, hogy rendes volt, hanem attól, hogy értünk élt, halt, s feltámadásával 

megváltott a bűn és a halál átkától. A múlt héten egy gyermekről mondta büszkén a 

hozzátartozója, hogy ilyen rendes embert gyermekben nem ismer, vallásgyakorlat nélkül is 

Jézusra emlékeztető életet él, úgyhogy már csak ennek alapján is felvehetnék egyházi iskolába. 

Erre én azt mondtam, hogy nem az a kérdés, hogy mennyire rendes, erkölcsös valaki, hanem 

az, hogy lelkileg fejlődik-e tovább a hit által. Magyarul: azt szoktuk hinni, hogy akik rendes 

emberek, azok Jézus tanítványai, akik meg nem azok, azok nem is az ő tanítványai. Csakhogy 

a hit nem a rendes emberek jellemzője, hanem azoké, akik összekötik magukat Istennel egy 

életre szóló, működő bizalom-kapcsolattal, és ez által a lelkük mindig fejlődik, alakul. Ebben 

természetesen egyre rendesebbek is lesznek, de hasonlattal szemléltetve Isten nem az ötösöket 

repíti majd mennybe, hanem azokat, akik hajlandók az iskolájába járni és hajlandók házi 

feladatot is csinálni, mert ez az iskola nekik kihívás, a tanítót pedig szeretik.  

Testvéreim! Visszatérve az igére, kell, hogy legyen mindenkinek legalább 1 valakije, aki 

Jézus felé hívja, vezeti, de ahogy mondtam, nem az erkölcsösségével, hanem a hitelességével. 

Mint amilyen Keresztelő János volt. Ő várta a Messiást, és hirdette, hogy ő lesz majd az igazi 

próféta. János tudta, hogy csak úgy magától az emberek nem fogják felismerni a Messiást, vagy 

túl későn. Hirdetni kell őt. Segíteni kell azt, hogy létrejöjjön a találkozás majd a Messiás és az 

emberek között, és azt, hogy ez jól menjen majd végbe. Természetesen nem mindenkit tudott 

elérni, de tudta, hogy vannak rábízottak, és ezekért igyekezett mindent megtenni.  
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Tegnap egy unokatestvéremmel beszélgettünk egy rokonunkról, akit féltünk, hogy lejtőn 

van, és azon gondolkodtunk, hogy mit tehetünk érte. Sokat tanácskoztunk, a végén 

imádkoztunk. Nem tudtuk eldönteni, hogy ki lehetne az az ember, aki meghirdethetné neki a 

megtérést, a lehetőséget a változáshoz. Egy próféta sem kedves a hazájában, úgyhogy talán nem 

is rokon kellen, hogy vele beszéljen. De akkor ki? Nehéz kérdés. A két végletet el kell kerülni. 

Az egyik véglet az, amikor egy hívő ember mindenki Keresztelő Jánosa akar lenni, és állandóan 

térítget. A másik véglet meg az, amikor egy életen át úgy érezzük, hogy majd valaki más kell, 

hogy legyen szeretteink Keresztelő Jánosa, de Isten majd egyszer számon kéri tőlünk, hogy 

miért nem mertünk lenni egész életünkben legalább 1 valakinek a valakije? Mármint 

Krisztushoz vezetés szempontjából. 

Keresztelő János egykor úgy érezte, hogy némelyeknek most ő kell, hogy legyen a Krisztusra 

mutató prófétája. Lelkesen beszélt Jézusról, mint aki utána jön majd, s aki nagyobb nála, aki az 

igazi próféta. Sajnos a mindenkori emberiség, és benne a mindenkori egyház hajlamos arra, 

hogy Keresztelő Jánosokkal beérje, és elég legyen a lelki igényének az ő beszéde, vagy 

személye. Hozzáteszem: a rossz értelemben vett Keresztelő Jánosok meg partnerek is ebben. 

Mármint azok, akik éppúgy, mint egykor a zsidó nép, mint Isten kiválasztott népe, amelyik 

takarta az Istent, ugyanúgy a rossz próféták mindenféle istenélményt adnak, de nem mutatnak 

rá arra, aki utánuk jön, aki hatalmasabb náluk, aki igazabb náluk, aki örök élet, aki a szeretet 

maga, aki az egy igaz élő Isten. Gondoljátok csak el: Az első keresztyének Jézust ismerve még 

az életüket adták érte, az ő ügyéért, hiszen a vele való kapcsolatukból megtérés és örök élet 

származott. Csak 3 évszázad kellett ahhoz, hogy a magukat igaz keresztyéneknek tartók már 

kiontsák azoknak a vérét, akik nem vallották az egyházi tanokat. Ők már nem Krisztusra 

mutattak, hanem magukra, mint akik az ő nevében eljárva élet és halál urai lettek. Dogmákat 

okoskodtak ki, amelyeket uraltak, de az igazi Úrra nem tudtak rámutatni. A nép meg adta magát 

ehhez. Rajongtak tanokért, személyekért, szenteket kezdtek kiemelni a közönséges emberek 

sorából. A vízzel való keresztelés elég volt, a Szentlélekkel valóra nem volt igény. 

Amikor a ma embere vigasztalást nyer, áldozatot ragad meg, bűntől szabadul mások által, 

akkor ugyanerről a jelenségről van szó. A magát emberségesnek tartó egyház olyan mértékben 

mindent megtesz az emberek lelki üdvéért, hogy közben ezzel valójában mindent elkövet azért, 

hogy ne hagyja a bizonytalan Jézusra az embereket, hanem az egyház maga üdvintézményként 

öntudatosan fogja az emberek kezét.  

Ha az egyház ki merné mondani, hogy van, aki felettünk van, aki erősebb, aki az egyetlen 

igaz, akinél a bölcsességnek nincs határa, akkor a meggyengült egyház váratlanul meg tudna 

erősödni, mert a Krisztussal valóban találkozott emberek automatikusan keresik majd egymást, 

mint hittestvért. Hogyan is mondja ezt Bonhoeffer csodaszépen?  Az igaz hittestvérek azért 

vannak olyan közel egymáshoz, mert Krisztus köti össze őket és nem az érzelmeik. Többet 

beszélnek Krisztusnak az imádságaikban egymásról, mint egymásnak Krisztusról.  

Kedves testvéreim! Olyan adventet kívánok, amiben túl a vallási élményeken, túl az emberi 

nagyságokon, túl a szeretteinken, túl a közvetítőkön Krisztus lesz az, akit felismerünk, hogy ő 

az igazi isteni, mert ő maga az Isten megjelenése. Ámen. 


